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بازبيني مجوزهاي فروش هواپيما به ايران از 
سوي خزانه داري آمريکا 

وزير خزانه داري آمريکا اعلام کرد: اين وزارتخانه سرگرم بازبيني 
مجوزهايي است که به شرکت هاي بوئينگ و ايرباس براي فروش 
هواپيما به ايران داده شده است. به گزارش پايگاه خبري وزارت راه 
و شهرسازي به نقل از ايسنا، استيون منوچين در برابر کميته اي 
از نمايندگان مجلس آمريکا اظهار کرد: ما هر آنچه در توان داريم 
براي وضع تحريم هاي بيش��تر عليه ايران، س��وريه و کره شمالي 
براي حمايت از زندگي شهروندان آمريکايي  به کار خواهيم بست و 
من مي توانم به شما اطمينان دهم که اين موضوع مورد توجه من 
بوده و درباره آن با رييس جمهور صحبت مي کنم.منوچين درباره 
بازبيني اين مجوزها که تحت توافق هسته اي سال ۲۰۱۵ ميان 
ايران و قدرت هاي جهاني براي رفع تحريم ها در قبال محدود شدن 

فعاليت هاي هسته اي ايران صادر شدند، توضيحي نداد.

 ATR ها هزينه هاي ميلياردي فرودگاه ها را 
کاهش مي دهند 

محمود اماني بني مديرکل فرودگاه هاي استان هرمزگان افزود:يکي 
از بهترين محل هاي استقرار ATR ها فرودگاه بندرعباس است تا از 
اين فرودگاه به جزايري مثل جزاير تنب، ابوموسي، کيش، جاسک، 
چابهار و فرودگاه هاي نزديک به بندرعباس دراستان هاي شيراز 
و کرمان پرواز داش��ته باش��يم.وي مهم ترين امتياز اين هواپيماها 
را اقتصادي بودن آن ها خواند و گفت: اين هواپيماها هزينه هاي 
فرودگاه ها را کاهش مي دهد. به دليل کوچک بودن اي.تي.آرها 
براي پرواز طول باند کمتري مي خواهد و قدرت مانور بالاتري دارد. 
بر همين اساس اين هواپيماها از ادامه هزينه کرد براي افزايش 
بي دليل زيرساخت هاي فرودگاهي از قبيل بزرگ کردن ترمينال، 
تطويل باند و سطوح پروازي جلوگيري مي کنند و محرک توسعه 
بي دليل فرودگاه نيست. مديرکل فرودگاه هاي استان هرمزگان 
اضافه کرد: متأسفانه در حال حاضر بسياري از فرودگاه ها به خاطر 
هواپيماه��اي ب��زرگ که براي پرواز به باند بلند نيازمند هس��تند 
هزينه ه��اي ميلي��اردي مي کنند و در نهايت تمام هزينه ها بدون 

بازگشت مي ماند.

شرکت هاي هواپيمايي علت تاخير پروازها را 
به مجلس و مردم گزارش دهند

 عض��و کميس��يون عم��ران مجلس با تاکيد بر اينک��ه برخورد با 
صدرنشين هاي تاخيرهاي پروازي لازم است، گفت: شرکت هاي 
هواپيمايي متخلف در زمينه تاخيرهاي پروازي بايد گزارش��ي از 
عملکرد خود به مردم و مسئولان بدهند. محمدمهدي افتخاري 
ب��ا انتق��اد از اوج گي��ري تاخيره��اي پروازي گف��ت: بحث تاخير 
پروازها، موضوع مهم و چالش برانگيزي اس��ت که جامعه به آن 
حس��اس اس��ت و البته مجلس و کميس��يون عمران هم در اين 
خصوص توجه و پيگيري دارد. نماينده مردم فومن و ش��فت در 
مجلس ش��وراي اس��لامي، با يادآوري دعوت کميسيون عمران 
مجلس از مسئولان وزارت راه و شهرسازي، سازمان هواپيمايي، 
فرودگاه ها و ش��رکتهاي هواپيمايي براي حضور در کميس��يون، 
افزود: بحث تاخيرهاي پروازي به ويژه در مش��هد، در کميس��يون 
عمران مجلس بررسي شده و تذکرات لازم به مسئولان مربوطه 

داده شده است.

ضرورت افزايش تسهيلات
 در بخش بافت فرسوده

عض��و کميس��يون صنايع و معادن مجل��س، گفت: افزايش رقم 
تسهيلات، کاهش نرخ سود و بازنگري در مدت زمان بازپرداخت 
آن از راهکارهايي اس��ت که اقبال مردم به اس��تفاده از تسهيلات 
ساخت و ساز در بافت فرسوده را افزايش مي دهد. محمد عزيزي  
با تاکيد بر ضرورت تش��ويق مردم به س��اخت و س��از در بافت هاي 
فرس��وده، گفت: ارايه تس��هيلات کارآمد با نرخ س��ود منطقي و 
رقم قابل توجه مي تواند س��اخت و س��از در اين بافت ها را رونق 
ببخشد.نماينده مردم ابهر، خرمدره و سلطانيه در مجلس شوراي 
اس��لامي افزود: برنامه مداري دولت براي س��اخت و ساز در بافت 
فرس��وده مي توان��د ت��وازن ميان عرضه و تقاض��ا در اين بازار را به 

تعادل نزديک کند.

80 هزار هکتار بافت فرسوده در کل کشور 
معاون بازسازي و بازتواني سازمان مديريت بحران کشور از وجود 
8۰ هزار هکتار بافت فرسوده در ايران خبر داد و اعلام کرد: 3۰۰۰ 
هکتار از اين بافت فرسوده در شهر تهران واقع شده است. معاون 
بازس��ازي و بازتواني س��ازمان مديريت بحران کشور از وجود 8۰ 
هزار هکتار بافت فرس��وده در ايران خبر داد و اعلام کرد: 3۰۰۰ 
هکتار از اين بافت فرسوده در شهر تهران واقع شده است. محمد 
فري��د لطيف��ي در اي��ن باره گفت: معضل بافت فرس��وده يکي از 
موارديس��ت که براي آن بايد برنامه ريزي انجام ش��ود. در حال 
حاضر برابر آخرين آمارها قريب به 8۰ هزار هکتار بافت فرسوده 
در سراسر کشور داريم که ۲.۵ ميليون واحد مسکوني در آن قرار 
گرفته اس��ت. وي اضافه کرد: اگر متوس��ط تعداد خانوارها را چهار 
نفر بدانيم به عبارتي مي توان گفت که دستکم ۱۰ ميليون نفر در 

بافت فرسوده زندگي مي کنند. 

اقدامات جدي براي ارتقاي
 بهره وري در راه آهن

معاون وزير راه و شهرس��ازي موضوع بهره وري و ارتقاي آن در 
بخش حمل و نقل ريلي را اصلي مهم و اساسي دانست. به گزارش  
مهر ، سعيد محمدزاده در جلسه شوراي هماهنگي مديران با بيان 
اينکه مديران ريلي وظيفه س��نگيني را بر عهده دارند ، گفت: راه 
آهن مجموعه اي عظيم و سرمايه ملي است که بايد به دنبال جلب 
اعتماد و حفظ ارزش هاي آن باشيم. براي آنکه راه اهن موجب قوت 
و توسعه اقتصاد کشور شود بايد تلاش و همت خود را افزايش دهد. 
موضوع بهره وري و ارتقاي آن در بخش حمل و نقل ريلي اصل 
مهم و اساسي به شمار مي آيد. به منظور ارتقاي بهره وري مديران 
س��تادي و مناطق بايد س��تادي را به اين منظور ايجاد و راه اندازي 
کنند. مديران ريلي براي دس��تيابي به بهره وري بالا بايد ارتباط 

خود را با لايه هاي کارشناسان خود گسترده کنند.

رکود بازار مسکن 4 ساله شد 
دبير کانون سراسري انبوه سازان گفت: بازار مسکن طي ۴ سال 
گذش��ته ش��رايط مطلوبي نداش��ته و انتظارات ما نيز از اين بازار تا 
به امروز محقق نش��ده اس��ت. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان 
فرش��يد پور حاجت دبير کانون سراس��ري انبوه س��ازان با اشاره به 
اينکه وضعيت بازار مسکن نسبت به ماه هاي گذشته بهبود يافته 
است، گفت: طي ماه هاي گذشته حجم معاملات افزايش يافته، 
ام��ا واقعيت اين بازار آن اس��ت ک��ه وضعيت پايداري در اين بازار 
ديده نمي ش��ود. وي در ادامه افزود: انتظارات ما از بازار مس��کن 
تا به امروز محقق نش��ده و تنها اميد ما به فصل تابس��تان و جابه 
جايي ها اس��ت. پورحاجت اظهارداش��ت: متأسفانه سيستم بانکي 
کش��ور تا به امروز نتوانس��ته نياز بانکي بازار مسکن را تأمين کند، 
به طوريکه قدرت نقدينگي در اين بازار از سال ۹۰ کاهش چشم 

گيري يافته است. 

پيشخوان

راه ومسکن

از جمله اقشاري که در جامعه امروز ايران با مشکل 
و چالش مس��کن مواجه اس��ت و هيچ نهاد رسمي و 
اتحادي��ه اي حماي��ت از آن را بر عهده ندارد قش��ر 
مس��تاجر اس��ت. ش��ايد اگر قانون و آيين نامه اي 
وجود داشت که وضعيت اجاره بهاي مسکن در آن 
ديده مي ش��د و تراز و ش��اخصي براي قيمت گذاري 
يک ملک به حساب مي آمد، امروز شاهد اين همه 
آشفتگي در بازار اجاره نبوديم و مستاجران با امنيت 
خاطر بيشتر و بهتري، منزل مورد علاقه و متناسب 
ب��ا ش��رايط خود را مي يافتن��د و به زندگي با کرامت 
و عزتمندان��ه خ��ود ادامه مي دادند و در ميان چرخه 
تباني ميان برخي مالکان و مشاوران املاک گرفتار 
نمي آمدند. البته بديهي است که هم در ميان مالکان 
و هم در بين مشاوران املاک افراد شريف و با انصاف 
وجود دارند و روي س��خن اين گزارش با آندس��ته از 
افرادي است که مراعات حال مستاجران را نمي کنند 

و در مورد ايشان انصاف روا نمي دارند.
نان مالکان در روغن بي قانوني ���

نبود يک قانون مشخص براي افزايش اجاره نشيني 
باعث ش��ده که هرس��اله قيمت هاي اجاره مسکن 
براس��اس طمع مالکان تعيين ش��ود و در بسياري از 
مناطق تهران همين روند موجب گراني قيمت شده 
است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،هرساله با 
آغاز فصل گرما بازار رهن و اجاره نيز داغ تر مي شود تا 
جايي که داغي اين بازار دامن گير مستاجران و اجاره 
نش��ين ها مي شود. براساس اين گزارش هرساله با 
کاهش نرخ سود بانکي نان مالکان در روغن مي رود 
و با افزايش نرخ اجاره ها سعي مي کنند که کسري 
اين نرخ سود را به نوعي جبران کنند.متاسفانه نبود 
يک قانون مشخص براي دريافت اجاره باعث شده 
که بسياري از مشاوران املاک و مالکان با يکديگر 
تباني کنند و قيمت هاي اجاره را در مناطق مختلف 
به دلخواه خود تعيين و افزايش دهند و در اين ميان 

تنها مستاجران هستند که نقره داغ مي شوند. 

��� قانون اجاره نشيني وجود ندارد
 در ح��ال حاض��ر گزارش هاي ميداني حاکي از آن 
است که قيمت اجاره بين ۱۰ تا ۱۵ درصد افزايش 
يافته است، اما در اين بين به دليل نبود يک قانون 
مش��خص براي اجاره نشيني بسياري از مالکان از 
فرصت استفاده مي کنند و قيمت ها را نجومي گران 
مي کنند. يکي از مش��اوران املاک واقع درمنطقه 
۴ ، با اشاره به اينکه قانون براي تعيين اجاره وجود 
ندارد، گفت: قانون در دس��ت خود مالک اس��ت و 
براساس انصاف مالکان تعيين مي شود. وي در ادامه 
افزود: س��الانه به طور معمول بين ۷ تا ۱۰ درصد 

قيمت ه��اي اج��اره افزايش مي يابد، اما در برخي از 
محدوده ها نيز اين قيمت ها بيش��تر مي ش��ود.  اين 
مشاور املاک گفت: در محدوده عدل و بلوار هميلا 
قيمت رهن يک واحد نوساز بين ۱ ميليون و ۷۰۰ 
ه��زار ت��ا ۲ ميليون تومان اس��ت. حامد مظاهريان 
معاون وزير راه وشهرسازي با اشاره به اينکه طبق 
آمارهاي ارائه ش��ده در س��ال ۹۵ قيمت مسکن نيز 
رش��د بيش از ۵ درصدي را تجربه کرده ، تصريح 
کرد: اين رشد قيمتي حاکي از آن است که رکود از 
بازار مس��کن با ش��يب ملايمي در حال خروج است 
و امسال به سمت رونق حرکت مي کند. بر خلاف 

صحبت هاي معاون وزير راه و شهرسازي بسياري 
از مش��اوران املاک معتقد هستند که قيمت اجاره 
در برخي از مناطق بيش از نرخ تورم است و هرساله 
در کم ترين موارد ۱۰ درصد اجاره بهاي مس��کن 

افزايش مي يابد. 
��� اجاره نشيني نيازي به وضع قانون ندارد 

 در همين راس��تا حس��ام عقبايي رييس اتحاديه 
مشاوران املاک کشوري،گفت: اول خرداد ماه که 
فصل جابه جايي ها آغاز مي ش��ود ش��اهد افزايش 
قرارداده��اي اجاره هس��تيم و ب��ا توجه به افزايش 
نيافتن قيمت مس��کن، قيمت هاي اجاره رشد پيدا 

کرده است. وي در ادامه افزود: قيمت اجاره مسکن 
در ش��هرهاي ب��زرگ بين ۷ ت��ا ۱۰ درصد افزايش 
مي ياب��د و اي��ن افزايش قيمت تا پايان فصل جابه 
جايي ها وجود دارد. رييس اتحاديه مشاوران املاک 
کش��وري با اش��اره به اينکه نمي ش��ود براي مالک 
جه��ت اجاره ملک خ��ود قانوني وضع کرد، گفت: 
تنها قانوني که براي ايجاد تعادل در بازار مس��کن 
مي شود وضع کرد ايجاد توزان بين عرضه و تقاضا 
است. وي در ادامه اظهار داشت: توازن بين عرضه 
و تقاض��ا مي تواند باعث ش��ود ک��ه نرخ هاي اجاره 
به حالت تعديل برس��د. رييس اتحاديه مش��اوران 
املاک کشوري بيان کرد: با افزايش توليد مسکن 
و ايجاد بازارهاي رقابتي مي توانيم نرخ هاي اجاره 

را کنترل کنيم. 
���  س�ازمان ماليات مي توان مانع افزايش نرخ 

اجاره بها شود 
 در همين راستا يک نماينده مجلس،با اشاره به اينکه 
انتظار مي رود که دولت با سازمان هاي امور مالياتي 
و تعزيراتي بتواند براي کنترل بازار اجاره همکاري 
کند، گفت: درصورتي که مالکان بيش از نرخ تورم 
اجاره دريافت کنند بايد مشمول جريمه هاي مالياتي 
شوند. وي در ادامه افزود: همچنين در صورتي که 
مالکان زير نرخ تورم اجاره بها دريافت کنند مشمول 
تخفيف ماليات شوند.  کيان پور يادآور شد: در حال 
حاضر قانوني براي تعيين نرخ اجاره بها وجود ندارد.  
هرس��اله مستاجران بايد حداقل۱۰ درصد بر روي 
اجاره خود بگذارند و در بسياري از موارد بين ۲۰ تا 
3۰ درصد اين ميزان افزايش مي يابد.همچنان جاي 
خال��ي قانون تعيي��ن اجاره در اين بازار پر هياهوي 
مس��کن به چش��م مي خورد و اين درحالي است که 
هيچ مسئولي از دولتي گرفته تا نمايندگان مجلس 
فکري براي وضع اين قانون نمي کنند و بس��ياري 
از مستاجران اسير طمع برخي مالکان و مشاوران 

املاک شده اند. 

تعيين نرخ اجاره بها در برزخ

قانون از مستاجران حمايت نمي کند

مسکن اجتماعي چشم براه اعطاي تسهيلات دولتيصدور بي هدف پروانه هاي ساختماني ممنوع شود تلاش دولت در ايجاد سرپناه براي مردم
مديرعامل س��ازمان ملي زمين و مسکن 
گفت: براس��اس تصميم دولت مش��کل 
طرح ه��اي مس��کن مهر ت��ا پايان دولت 
يازده��م برط��رف و تحوي��ل متقاضيان 
ب��ه گ��زارش خبرگ��زاري  مي ش��ود. 

مهرحميدرضا عظيميان، با اش��اره به تصميمات اتخاذ ش��ده براي 
حل مشکل مسکن مهر در سيستان و بلوچستان بيان کرد: در نشست 
مديران و مسئولان دستگاه هاي دست اندرکار مسکن در سيستان 
و بلوچستان مجوز اختصاص 3۰ ميليارد ريال از محل فروش اراضي 
مس��کوني و تجاري در اختيار اين اس��تان براي تکميل باقي مانده 
خدمات روبنايي مسکن مهر صادر شد.وي تصريح کرد: دولت نهايت 
تلاش خود را در زمينه ايجاد سرپناه براي مردم بکار گرفته و وزارت 

راه و شهرسازي در اين راه از هيچ تلاشي فروگذار نيست. 

رئيس انجمن انبوه س��ازان استان تهران 
ب��ا بيان اينک��ه هنوز وارد دوره پيش رونق 
مسکن نشده ايم و رشد ۱۵ درصدي قيمت 
مس��کن معقول و منطقي اس��ت، گفت: 
دول��ت مي تواند براي رونق اقتصاد کلان 

کشور کار خود را از بخش مسکن آغاز کند.به گزارش فارس حسن 
محتش��م در پاس��خ به اين سؤال که پيش��نهاد انبوه سازان به دولت 
دوازدهم در حوزه مسکن چيست، گفت: براي رونق اقتصاد کلان 
کش��ور دولت مي تواند اس��تارت اين کار را از بخش مسکن بزند چرا 
که اين بخش پيش��ران اقتصاد است.محتش��م ادامه داد: براي رونق 
بخشيدن به بخش مسکن دولت و شوراي عالي معماري با هماهنگي 
ش��هرداري ها مي توانند اقدامات مناس��بي انجام دهند و از اين پس 

بدون برنامه و بي ضابطه جواز ساخت و ساز صادر نشود.

معاون مس��کن ش��هري بنياد مسکن 
گف��ت: در صورت��ي ک��ه تس��هيلات 
مسکن از محل يارانه ها پرداخت شود، 
اجراي طرح مسکن اجتماعي نيز آغاز 
مي شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران 

جوان محمد جواد حق ش��ناس گفت: تمامي نامه نگاري ها به 
دستگاه هاي مسئول از جمله بانک مرکزي، سازمان مديريت 
و برنامه ريزي، سازمان ملي زمين و مسکن براي تامين زمين 
انجام شده است. وي با اشاره به اينکه مقدمات ابلاغ تسهيلات 
مس��کن اجتماع��ي در بان��ک مرکزي نيز فراهم ش��ده، افزود: 
منتظر هس��تيم س��ازمان مديريت برنامه ريزي مبحث يارانه و 
مبلغ بلاعوض براي س��ال ۹۶ که ۱۶۷ تا ۲۰۰ ميليارد تومان 

را ابلاغ کند تا کار اجرايي آن شروع شود. 

دبير ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران در نامه اي 
به استاندار هرمزگان، مصوبه شورا را با موضوع لزوم تهيه 
طرح ويژه براي شهر تاريخي بندر کنگ، ابلاغ کرد. در نامه 
پيروز حناچي آمده است: بنا بر اتمام افق طرح جامع قبلي، 
ضمن توقف اجراي طرح تفصيلي ۱3۷8 در محدوده ۱۹۵ 
هکتاري بافت تاريخي و جلوگيري از تهيه طرح هاي متعدد 
و موازي، طرح ويژه براي کل ش��هر، با رويکرد حفاظت از 
ميراث فرهنگي، تاريخي، زيست محيطي و طبيعي شهر و 
ارزش هاي ملموس و ناملموس موجود در آن در طرح توسعه 
ش��هر، صيانت از حقوق س��اکنين ش��هر، ايجاد زمينه هاي 
استمرار معماري و شهرسازي بومي در بخش هاي توسعه 
ش��هري با رعايت ملاحظات اکولوژيک دريا و خش��کي و 
کليه ضوابط و مقررات، منش��ورها و آيين نامه هاي ملي و 
بين الملل��ي معط��وف به حفاظت از ش��هرهاي تاريخي در 
هماهنگ��ي ب��ا برنامه مديريتي ثب��ت جهاني بندر کنگ با 
تاکيد بر بهره گيري از مشارکت حداکثري شهروندان توسط 

وزارت راه و شهرسازي با همکاري سازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري، سازمان حفاظت از محيط زيست 
و شهرداري شهر کنگ، ظرف مدت ۹ ماه تهيه شود. شرح 
خدمات طرح ويژه، نحوه انتخاب مشاور و چگونگي انجام 
طرح به تاييد کميته تخصصي معماري، طراحي ش��هري 
و بافت هاي واجد ارزش رس��يده و طرح نهايتا به تصويب 

شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران خواهد رسيد.

توقف اجراي طرح تفصيلي بندر کنگ در محدوده بافت تاريخي 
مع��اون عمليات بندري خرمش��هر از س��رمايه گذاري 
8۶ ميلي��ارد تومان��ي براي س��اخت ترمينال کانتينري 
اس��تاندارد در بن��در خرمش��هر خب��ر داد و گف��ت: ب��ا 
س��اخت اي��ن ترمين��ال ک��ه ت��ا ۲ س��ال و ني��م آينده 
ب��ه بهره ب��رداري مي رس��د ظرفي��ت بندر خرمش��هر 
 از ۱3۰ ه��زار TEU ب��ه ۲۰۰ ه��زار TEU افزاي��ش 

مي يابد.
 مه��ران مي��دري مع��اون عمليات بندري خرمش��هر 
همزمان با سالروز آزادي خرمشهر به جمع خبرنگاران 
آمد تا گزارش��ي از آخرين وضعيت بندر خرمش��هر به 
 عنوان يکي از قديمي ترين بندر کشور را به آنان ارائه

 دهد.
وي ب��ا بيان اينک��ه کل فعاليت هاي تخليه و بارگيري 
پيش از انقلاب از طريق اين بندر انجام مي شد گفت: 
بن��در خرمش��هر پ��س از جنگ نق��ش و جايگاه قبلي 
خود را از دس��ت داد و با توس��عه بنادر ش��هيد رجايي، 

 امام و بوش��هر نتوانست پيش��رفت چشم گيري داشته 
باش��د.ميدري ادام��ه داد: ب��ا اين حال بازس��ازي بندر 
خرمش��هر از س��ال ۷۰ به بعد با تلاش س��ازمان بنادر 
آغاز شد تا جايي که امروز مي توانيم اين ادعا را داشته 
باش��يم که اين بندر از لحاظ تاسيس��ات بندري به دوره 
قبل بازگش��ته و امروز بندري با زيرس��اخت هاي کافي 

و مناسب است.

بندر خرمشهر صاحب ترمينال کانتينري استاندارد مي شود 

احداث بيشتر آزادراه با تشکيل صندوق توسعه حمل ونقل 
دبير انجمن شرکت هاي راهسازي ايران اقدام دولت يازدهم در 
راستاي تشکيل صندوق توسعه حمل ونقل را افتخار جامعه فني-

مهندس��ي کش��ور دانست و گفت: تلاش براي تشکيل صندوق 
توسعه حمل ونقل با سرمايه ۱۹ هزار ميليارد تومان و استفاده از 
صندوق توس��عه ملي به احداث بهتر و بيش��تر آزادراه هاي کشور 
کم��ک مي کن��د. علي آزاد اظهار داش��ت: امروز ايران با داش��تن 
زيرس��اخت هاي حمل ونقل شامل حدود ۲۵۰۰ کيلومتر آزادراه، 
3۵ هزار کيلومتر راه اصلي و ۱۵ هزار کيلومتر بزرگراه، ۹۰ هزار 
کيلومت��ر راه  فرع��ي، ۱۱ ه��زار کيلومتر راه آهن و ۷۰ فرودگاه در 
زمره کشورهاي داراي استانداردهاي بين المللي از نظر زيرساخت 
قرار دارد.وي با بيان اينکه »اين از افتخارات مس��ئولان وزارت 
راه و شهرسازي است« افزود: دولت همه نوع همکاري با بخش 

خصوص��ي مبذول داش��ته و ازجمله برنامه ه��اي دولت يازدهم 
تلاش براي تش��کيل صندوق توس��عه حمل ونقل با سرمايه ۱۹ 
هزار ميليارد تومان و ديگري استفاده از صندوق توسعه ملي براي 
کمک به احداث بهتر و بيشتر آزادراه هاي کشور است.دبير انجمن 
ش��رکت هاي راهس��ازي ايران اين اقدامات دولت تدبير و اميد را 
موجب افتخار جامعه فني-مهندسي کشور دانست و گفت: برخورد 
دولت يازدهم با بخش خصوصي بسيار خوب و غيرقابل مقايسه 
است، در اين دوره دولت به نهاد هاي صنفي و علمي  کشور نهايت 
اهميت را قائل شد و از تمام امکانات اين نهادها استفاده و رفتار 
صميمانه هاي با تمام جامعه فني-مهندسي کشور داشته است.
آزاد با اشاره به بدهي هاي دولت به بخش خصوصي تصريح کرد: 
ميزان مطالبات بخش خصوصي راه و شهرس��ازي در زمان آغاز 

کار دولت يازدهم حدود ۱۵ تا ۲۰ هزار ميليارد تومان بود که دولت 
اين حجم بدهي و ديرکرد آن را از طريق واگذاري اس��ناد خزانه 
اس��لامي پرداخت کرد. البته مطالبات بخش خصوصي از دولت 
در حال حاضر به صورت جاري است.وي با تاکيد بر اينکه بايد به 
دولت دست مريزاد گفت، بيان داشت: البته اعتقاد داريم زيرساخت 
و توسعه حمل ونقل هزينه اي براي دولت ايجاد نمي کند. ضمن 
اينکه ارزان ترين اش��تغال را به وجود مي آورد و پس از س��اخت از 

آنها نگهداري مي کند.
دبير انجمن ش��رکت هاي راهس��ازي ايران خاطرنشان کرد: اگر 
امروز ۲۰۰۰ ميليارد تومان پول نقد در اختيار ش��رکت س��اخت 
و توس��عه قرار داش��ت، به راحتي تمامي پروژه هاي اين ش��رکت 
راه اندازي مي شد. البته اين نيمي از کل پولي است که دولت هر 

ماه براي پرداخت يارانه هابه مردم کنار مي گذارد ...آزاد تاکيد کرد: 
بايد مجلس شوراي اسلامي امکانات لازم را در اختيار مسئولان 
وزارت راه وشهرس��ازي قرار دهد زيرا انتظارات بايد متناس��ب با 
امکانات باشد. البته بايد توجه داشت که وزارت راه و شهرسازي در 
زمينه هاي ساخت و نگهداري راه ها، حمل ونقل هوايي و ريلي با 

کمترين هزينه بيشترين خدمت را به جامعه انجام داده است.

انتقادات و مطالبات ريلي مردم 
طبق مطالعات و بررسي هاي انجام شده در معاونت برنامه ريزي و 
اقتصاد حمل ونقل، وعده هاي انتخاباتي ريلي رياست جمهوري از 
سال ۱3۹۲ تا امروز و ميزان تحقق آنها در قالب حقوق شهروندي 
شامل گسترش حمل و نقل ريلي در راستاي حفظ محيط زيست 
سالم، راه اندازي سامانه ۵۱۴۹ به منظور ارتباط مستقيم مسافران، 
امکان ردگيري دقيق قطارهاي مسافري و باري، بهبود کيفيت 
خدمات ارائه شده در ايستگاه ها و قطارها و راه اندازي قطارهاي 
پنج ستاره، پرداخت خسارت مسافر و اعلام حق دريافت خسارت 
از طري��ق پيام��ک به مس��افريني که با تاخي��ر بيش از حد مجاز 
مواجه ش��ده اند، بهبود س��طح کيفي زير ساخت هاي حمل و نقل 
به منظورحفظ س��لامت و کيفيت زندگي ش��هروندان و توسعه و 
احداث زيربناهاي حمل و نقل و بهبود فضاي کسب و کار و ايجاد 
اش��تغال و برابري رفاه انس��اني است.انتقادات و مطالبات اصلي 
مردم در بخش ريلي از سال ۹۲ به ۹ بخش تقسيم مي شود که 
به ترتيب عبارتند از: درخواست افزايش کيفيت قطارها)سيستم 
گرمايش��ي- سرمايشي، صوتي- تصويري، نظافت و بهداشت، 
فرس��ودگي قطارها(، از رده خارج کردن واگن هاي مس��افري با 
سن بيش از ۴۵ سال، اعمال نظارت هاي شديد ميداني و بازرسي 
مکرر قطارها به منظور رعايت کيفيت و بهداش��ت بالاتر، انتقاد 
از تاخي��ر قطاره��ا )کاه��ش تاخير از مب��دا به ۱۵ ثانيه به صورت 

ميانگين(، درخواس��ت افزايش س��رعت قطارها با ايجاد خطوط 
سريع السير به ويژه در خط تهران – مشهد و تهران- اصفهان 
)افزايش سرعت در شبکه با رعايت ايمني و کاهش زمان سير به 
طور مثال در مسير مشهدبه ميزان حدود دو ساعت(، عدم امکان 
استرداد بليط به صورت اينترنتي و ايجاد امکان استرداد اينترنتي 
بليط، انتقاد از بالا بودن قيمت بليط ها )ثابت نگه داشتن قيمت 
بليط در سال ۹۶ نسبت به سال ۹۵(، کمبود مراکز فروش بليط 
 ،)Web Site قطارهاي مسافري )افزايش مراکز فروش و ايجاد
درخواست رفع تقاطعات همسطح و افزايش ايمني ساکنان مجاور 
راه آه��ن )اح��داث رو گذر و زير گ��ذر در تقاطع هاي خطرناک(، 
درخواست ايمن سازي حريم راه آهن و افزايش ايمني ساکنان 
مجاور راه آهن )اقدام به احداث ديوار حائل در محدوده شهرها(، 
درخواس��ت گس��ترش راه آهن سراس��ري و اتصال راه آهن به 
ش��هرهاي فاقد راه آهن، کمک به احداث و تکميل راه آهن و 
اتصال به شهر هاي همدان، کرمانشاه، سنندج، رشت، اروميه و 
نقده و برنامه ريزي عملياتي صورت پذيرفته براي بهره برداري 
از اين خطوط در طول سال جاري، درخواست توسعه قطارهاي 
حومه اي و اتصال آن به مترو ش��هري و ورودي هاي اصلي در 
کلان شهرها و همچنين، پيگيري و تصويب ماده ۵۲ بند پ از 
برنامه ششم مبني بر ايجاد شرکت حمل و نقل ريلي مسافري 

حومه اي براي تس��ريع در توس��عه قطارهاي حومهاي، ايجاد و 
توسعه خطوط حومه اي به ويژه در محدوده تهران و افزايش تعداد 
قطارهاي حومه اي در اطراف کلان شهرها. اقدامات پيشنهادي 
براي حمايت از مردم در بخش ريلي طي فعاليت دولت يازدهم؛ 
اختصاص يارانه توسط دولت براي اقتصادي نگه داشتن هزينه 
مس��افرت با قطار با توجه به مزاياي بس��يار زياد و منافع آن در 
اقتصاد ملي)صرفه جويي مصرف س��وخت، کاهش تلفات جاده 
اي و کاهش آلاينده هاي زيست محيطي(، توسعه کمي و کيفي 
قطارهاي حومه اي، حمايت از ش��رکت هاي حمل و نقل ريلي 
براي تامين و نوسازي ناوگان باري و مسافري )کاهش عمر( با 
از رده خارج کردن بيش از 3۰۰ دس��تگاه واگن مس��افري با عمر 
بالاي ۴۵ س��ال و جايگزيني واگن هاي نو و بازس��ازي ش��ده با 
کيفيت ممتاز )مانند قطارهاي ۵ ستاره فدک و زندگي( در راستاي 
افزايش رفاه مس��افر و ايمني س��ير با اختصاص خط اعتباري و 
ارائه تس��هيلات کم بهره اس��ت.از طرفي با ورود ناوگان مدرن 
ب��ا رعايت اس��تانداردهاي روز از نظ��ر آلايندگي و نويز، افزايش 
کمي و کيفي خدمات ايستگاهي و اتصال شبکه ريلي به شبکه 
حمل و نقل درون ش��هري و ايجاد ش��بکه حمل و نقل درب به 
درب، اتصال ش��هرها و مراکز بار به ش��بکه ريلي، توسعه شهرها 
بر اساس شهرسازي ريل پايه و راه اندازي قطارهاي بين المللي 

)باري و مس��افري( در راس��تاي حفظ محيط زيس��ت و کاهش 
آلودگي هوا صورت گرفت.

موارد پيشنهادي به دولت دوازدهم  ���
 همچنين در اين گزارش به دولت دوازدهم پيش��نهادهايي در 
حوزه حمل ونقل ريلي ارائه ش��ده اس��ت که بحث ارتقا و توس��عه 
طرح ه��اي واق��ع در مس��ير کريدورهاي اصل��ي با هدف اتصال 
به کريدورهاي ترانزيتي بين المللي، اولويت بخش��ي به توس��عه 
و س��اخت خطوط راه آهن و افزايش س��هم بار و مس��افر در حمل 
و نق��ل ريل��ي، ضرورت افزايش ناوگان ريلي به ۲8۰۰ دس��تگاه 
واگن باري و ۱۰8۰ لکوموتيو، به منظور رس��يدن به س��هم 3۰ 
درصدي حمل بار در طول برنامه شش��م، تس��ريع در تش��کيل و 
توس��عه فعاليت هاي ش��رکت قطارهاي حومه اي موضوع بند پ 
م��اده ۵۲ قان��ون برنامه شش��م براي تمرک��ز اقدامات و افزايش 
کم��ي و کيف��ي خدمات قطارهاي حوم��ه اي، اقتصادي نمودن 
قطارهاي مس��افري جهت تس��هيل و افزايش تردد و سفر مردم 
با قطار با پرداخت يارانه به بخش ريلي مسافري جهت کاهش 
تصادف��ات ج��اده اي، کاهش آلودگي محيط زيس��ت و کاهش 
مصرف س��وخت و اس��تفاده از تجهيزات و فناوري هاي بروز دنيا 
در راس��تاي افزايش ايمني ش��بکه ريلي مانند سيستم ATC به 

طور خاص مطرح مي شود.


